
i^onsiùtuirea oamenuor de teatru 

Dezbaterile ce au animât Consfâtnirca oamenilor de teatru — materialele careia au 
început să fie publicatc in numârul trecut al revistei noastre — au atins de multe ori corn-
plexitatea de problème corespunzâtoare nenumârateloT aspecte aie vie(ii noastre teatrale. 

Axaţi pe nnele dinlre aceste problème, ce i-au preocupat in mod deoscbit, sait fâcînd 
un larg tur de orizont al activităţii pe acest tărim in rc/stimpul anului care s-a scurs de la 
preccdenta consfătuire, vorbitorii şi-au adus fiecare contribufia, şi-au mărturisit punctul de 
vedere, şi-au impărtuşit experienţa ori au cerut sfatul şi sprijinul celor mai compctcnţi. 

In cimpid teorelic, problemele celé tnai des abordatc au fost acelca privind rolul tca-
Jrului în societate, repertoriul, arta spectacolului, regia, critica dramatică. In acelaşi timp, 
pe planul gospodàririi coleciivelor teatrale, problemele au fost ridicate pornind de la măsura 
récent aplicatâ şi de mare importantes a descentralizării şi sfirşind eu chestiuni de infères 
Àocal. 

Menirea teatrului 

Funcţia, menirea teatrului în societatea noastră, rolul lui educativ în ridicarea nive-
lului cultural al maselor au déterminât o seamă de participant la discuţii sa abordeze acest 
aspect, să-i sublinîeze importanţa şi totodată, ca un corolar imediat şi indispensabil, să dis
cute problema repertoriului. Cu acest prilej, s-au expus preţioase puncte de vedere, vorbitorii 
-cerînd de multe ori şi lămuriri, ivite din necesitatea unei juste orientări, acum cînd prin noile 
măsuri de descentralizare ce aduc o mai mare autonomie teatrelor, se creează şi o mai mar« 
responsabilitate conducerilor. 

In cadrul acestor problème, dramaturgul Aurcl Baranga a ţinut să arate principiile 
•dupa care se călăuzeşte arta în génère şi implicit cea scenică, în statul nostru democra-popular, 

„Arta trebuie să reflecte strădania poporului pe drumul cuceririi unei societăţi noi, 
.iar scriitorul este cu atît mai mare cu cît el poate reflecta în opéra sa epoca în care trăieşte. 

Astfel înţeleasă arta, ea are un roi profund educativ, profund social. Circula în ultima 
-vreme o sumedenie de interpretări din diverse surse, unele verificate şi de noi, altele mai pu-
-ţin verificate. Sînt interpretări, uneori fericite, alteori exprimînd doar jumătăţi de adevă-
jruri, ceea ce este la fel de periculos ca şi exprimarea unei erori. 
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Arta ca mijloc de influenţă este un factor de călire a conştiinţei constructorului so-
cietăţii socialiste. De la acest principiu nu ne vom abate. De pe această poziţie vorbesc îi> 
numele scriitorilor şi dramaturgilor care, eu toate greutăţile pe care le întîmpinăm, ne stră-
duim să înfăţişăm, fiecare după puterile lui, ceva din strădania colectivă a acestei lupte pa-
tetice pe care o trăim. 

Lupta pentru socialism, atît pe plan intern, cît şi pe plan international, nu este o 
luptă uşoară. De asemenea lupta pentru o artă care să înfăţişeze această luptă pentru socia
lism este la rîndul ei foarte gréa şi va rugăm să ne credeţi că este foarte anevoios sa izbu-
leşti într-adevăr o lucrare pe un drum care n-a fost întotdeauna umblat. Ţin sa spun însâ„ 
de la bun început, că în numele acestor greutăţi nu venim să cerem crédit pentru propriile 
noastre lipsuri. 

Artista poporului Lucia Sturdza Bulandra a subliniat în expunerea sa rolul educativ 
însemnat pe care-1 are teatrul în viaţa poporului nostru. 

Acad. Tudor Viann a analizat mai întîi raportul gênerai şi, menţionînd ca o lipsă a 
acestuia faptul că nu a subliniat îndeajuns nivelul înalt pe care trebuie să-1 aibă arta sce-
nică, s-a ocupat în spécial de acest aspect şi a spus : 

„Teatrul a fost întotdeauna şcoala popoarelor şi nu se poate să nu i se recunoascâ 
astăzi, această calitate. Teatrul este însă o şcoală care îşi comunică învăţăturile şi îndem-
nurile lui pe o cale specială şi anume : pe calea desfătării artistice. 

Cred că pronunţ un adevăr util, observînd că teatrul nu trebuie sa fie numai o tri-
bună de pe care se pot auzi adevăruri grave şi se pot primi îndemnuri bune, dar că el tre
buie sa fie un loc al desfătării artistice. 

Toată învăţătura directorului de teatru, a actorilor şi a regizorilor, celé mai bune 
intenţii aie lor rămîn inutile dacă în faţa spectacolului întregit prin silinţele lor, nu ajung-
să rîd eu cea mai bună dispoziţie, sau să simt fiorul duioşiei. 

Scopurile éducative aie teatrului nu pot fi desluşite decît dacă ideile şi îndemnurile 
lui sînt duse de valul emoţiei dramatice, comice sau tragice. Teatrul nu poate instrui şi 
perfecţiona pe nimeni decît prin seducţia lui. 

Dar pentru aceasta este necesar ca autorii sa nu se aşeze pe poziţiile artei eu ten-
dinţă. Un autor valabil este acela care simte un conflict al vieţii din jurul lui, îl prezintă 
în forma maximei lui tensiuni şi-1 rezolvă prin explozia rîsului sau a catastrofei tragice". 

Punctul acesta de vedere a surprins, desigur, convingerile artistice aie participanţilor 
la Consfătuire ; de aceea el a stîrnit fireşti şi numeroase intervenţii lămuritoare. 

Directorul gênerai al artelor, tov. Paul Cornea, s-a referit în expunerea sa la di
verse intervenţii pe această linie şi a arătat : 

„Tinta noastră e ca, rezemîndu-ne pe tôt ce e înaintat în tradiţia naţională să facem 
din teatru o artă care să vorbească poporului despre problemele ce-1 frămîntă, care sa se 
înalţe pînă la dimensiunea gravă şi tulburătoare a vremurilor noastre. Teatrul nu poate fi 
conceput de noi în afara funcţiei lui éducative. Mesajul de a sluji prin reprezentaţia tea-
trală luminării maselor şi emancipării lor din cleştele servituţii materiale şi spirituale răz-
bate pînă la noi din hăul vremurilor. Astăzi, teatrul este un instrument al educaţiei socia
liste. Evident, instruind, trebuie sa amuze, lucrînd asupra conştiinţelor trebuie să plaça, 
transmiţînd un crez trebuie să-1 facă sensibil prin mijloacele ficţiunii artistice. Principial-
mente, noi nu vedem un antagonism între a comunica o idée (în accepţia largă a cuvîn-
tului) şi a créa o desfătare. Nici noua, ca şi acad. Vianu, nu ne place la teatru o lecţie de 
filozofie. Estetica marxist-leninistă repudiază operele care se susţin pe tematică, dar unde 
valorea artistică e castrată. Oricît de nobile intenţii ar avea un autor, ca să mă convinga, 
el trebuie sa lucreze eu imagini artistice adeevate. 
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Tov. acad. Vianu, pe care-1 stimez în mod înalt pentru erudiţia, temeinicia şi pon-
•derea spiritului său cît şi pentru marile servicii aduse culturii romîneşti, a avut în cadrul 
întervenţiei la această consfătuire, unele formulări care, neelucidate, pot créa confuzii. 
Afirmînd că o condiţie a operei dramatice trebuie sa fie de a plăcea, d-sa a avut deplina 
•dreptate. Mergînd mai départe şi avansînd că „autorii nu trebuie să se aşeze pe poziţiil'c 
artei eu tendinţă", tov. Vianu a greşit. Căci din faptul incontestabil că o piesă trebuie să 
mă seducă, nu rezultă de loc că ea nu transmite spectatorului un mesaj. De altfel, tov. 
Vianu a mai spus : „Scopul literaturii dramatice e sa favorizeze ecloziunea unei emoţii 
umane, nu sa transmita o idée filozofică". Admiţînd, ceea ce e fais — că opéra dramatica 
are drept mobil numai să favorizeze „ecloziunea unei emoţii" —, oare nu e légitima în-
irebarea dacă nu cumva această emoţie nu e chiar tendinţa izgonită înainte din cîmpul 
creaţiei artistice ? Căci emoţia e ea însăşi orientată într-un sens : al dragostei sau al urii, 
-al înduioşării sau al împietririi ş.a.m.d. 

Problema artei eu tendinţă a fost mult discutată în ultimele zeci de ani. în cultura 
noastră, Gherea a apărat împotriva lui Maiorescu principiul artei eu tendinţă. Ibrăileanii 
a fost şi el printre adepţii tendenţionismului. Critica nouă, marxist-leninistă, fructifică la 
noi această moştenire preţioasă. Pentru noi e neîndoielnic că o operă literară, chiar în po-
fida intenţiilor autorului ei şi eu atît mai mult cînd autorul e conştient de aceasta, reflectă 
o anumită poziţie, implică militarea pentru un anume punct de vedere, are aşadar o ten-
dinţă. 

în acelaşi timp, recunoscînd faptic existenţa tendinţei, noi nu neglijăm modalitatea 
ei specifică de întruchipare în artă. De dragul temei nu sîntem dispuşi să amnistiem im-
perfecţiuni artistice, deoarece sîntem absolut încredinţaţi că cea mai bună temă este discre-
•ditată de o tratare proastă. 

Menirea teatrului rezultă din-esenţa sa de artă umanistă. Reprezentaţia dramatică 
are virtutea exemplarităţii. Ea vorbeşte conştiinţei oamenilor, indicîndu-le modèle de ur
inât, erori de ocolit, aducîndu-le mîngîiere în ceasuri de restrişte, îndemn şi îmbărbătare. 

Teatrul este o şcoală de instrucţie civică. Prin marea sa putere de radiaţie, el poate 
-contribui hotărîtor la procesul de plămădire sufletească a colectivităţii. De aceea, în epoca 
noastră, cînd problema construira unei orînduiri de dreptate şi progrès social a devenit o 
chestiune a maselor de milioane, avem datoria mai mult decît oricînd să subliniem funcţia 
•educativă a teatrului : teatrul depozitează celé mai bune tradiţii de cultură aie poporului ; 
el trebuie să propage în celé mai largi mase ceea ce este eu adevărat înaintat şi progresist, 
să unească oamenii în luptă pentru un viitor socialist, să cultive ideile păcii şi prieteniei 
între popoare". 

Tovarăşul Ion Pas, prim-locţiitor al ministrului Culturii, a ţinut să aducă în această 
privinţă o precizare : 

„Statul democrat-popular, oamenii muncii al căror efort şi élan sînt temelia şi pîr-
ghia puterii democrat-populare, înţeleg, preţuiesc necesitatea sprijinirii, dezvoltării cul
turii. O înţeleg, o preţuiesc, creează pentru ea cît mai bune condiţii, îi preţuiesc, îi iubesc 
pe slujitorii ei, cerîndu-i doar, cerîndu-le, ca ea şi ei sa ajute cauza care în fond este a tu-
turora : înflorirea patriei, dezvoltarea progresului în toate sectoarele vieţii, apărarea păcii, 
construirea socialismului. 

Se cere prea mult ? Nu mi-ar veni sa cred. Eu îi port academicianului Tudor Vianu 
o veche şi caldă şi statornică preţuire. Prin ataşamentul său el face parte din acea intelec-
tualitate avansată despre care tov. Gheorghiu-Dej déclara la Congresul al Il-lea, ca partidul 
o considéra „o mîndrie a poporului nostru*, ea participînd astăzi la opéra de dezvoltare a 
culturii pusă în slujba poporului. 

De aceea, fie-mi îngăduit să consider şi eu că d-sa conféra teatrului zilelor noastre 
o funcţie mult prea limitată în raport eu îndatoririle lui ; aceea a plăcerii, a desfătării. 
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Numai atîta să primească omul zilelor noastre, făuritor al unei noi istorii, al istoriei vieţiîf 
sale şi a patriei sale ? Fireşte că omul zilelor noastre nu se duce la un spectacol şi nu pune-
mîna pe o carte eu dorinţa de a se plictisi. Dar el vrea şi are nevoie de ceva mai mult : 
de un spor de cunoştinte, de oglindirea vieţii lui, de un răspuns la problemele lui". 

Reper t o r i u l 

Ocupîndu-se de problemele repertoriului, vorbitorii au salutat măsurile de ordin ad— 
ministrativ menite să ducă la o alcătuire mai justă, mai variată şi mai bogată a reper
toriului : 

,,Este sigur — a remarcat acad. T. Vianu — că repertoriul original s-a îmbogăţit îrt 
ultimii ani. Dar cîte nume noi au apărut, cîte talente noi au fost descoperite, cîte noi re-
putaţii s-au format ? 

Numărul acestora ni se pare prea mie, faţă de posibilităţile existente". 
Valentin Silvcslru a expus o série de principii menite să călăuzească alcătuirea re

pertoriului : 
„Dacă priveşti repertoriul nu poţi să nu te gîndeşti la problema interesantă că reper

toriul trebuie să corespundă măreţiei epocii revoluţionare în care trăim. Trebuie să edu-
căm generaţia tînără în spiritul eroismului, al curajului. 

Fireşte, la noi exista o înţelegere foarte largă în problema repertoriului, se joacâ 
piese de autori foarte variaţi, dar trebuie să se aleagă piesele celé mai reprezentative aie 
acestor autori. 

Exista studiouri la Teatrul National din Cluj, la Teatrul National din Bucureşti, 
care ar trebui să devina eu adevărat studiouri şi nu săli anexe aie teatrului. Aici ar fi poate-
nimerit să se înceapă activitatea eu o piesă inedită, care n-a fost încă jucată în ţară. Dacă 
s-ar studia eu mai mare atenţie problema alcătuirii repertoriului, s-ar putea fixa titlurile-
pieselor clasice, la fiecare teatru, pe o perioadă mai lungă şi nu de la o stagiune la alta. 
Piesele existente se pot organiza într-un repertoriu de perspectivă, pe vreo trei ani înainte. 
în felul acesta s-ar degaja unele forte din teatru pentru a lucra eu autorii. La unii tova-
răşi, problema aceasta a muncii eu autorii se circumscrie la colaborarea eu autorii locali.. 
De ce oare scriitorii din Bucureşti să fie numai ai teatrelor din Bucureşti ? Aici ni se pare, 
că ar trebui stabilită o mai strînsă legătură între Uniunea Scriitorilor şi toate teatrele ţării. 
Exista dorinta din partea multor teatre de a juca piese romîneşti bune. Dar puţini puiv 
umărul la rezolvarea acestei sarcini şi multi au tendinţa de a judeca rău, pătimaş, creaţiile-
dramatice existente. 

Trebuie să existe şi la noi o lege prin care teatrele să fie obligate a reprezenta lite--
ratura dramatică natională într-un procent anumit, în fiecare stagiune. Poate eu timpul 
unii directori, regizori, actori vor încerca acel sentiment adîne de mîndrie de a lansa o-
piesă pe care n-a jucat-o nimeni niciodată şi care prin viaţa pe care i-ai insuflat-o tu, în; 
teatrul tău, a pornit către toate celelalte teatre aie ţării, şi nu numai către ele". 

Regizorul V. Sacerdoţeanu a propus ca piesele care vor fi jucate sa fie cunoscute-
cu o stagiune înainte şi sa se înceapă din timp şi lucrul eu pictorul scenograf. 

Directorul Teatrului din Bacău, tov. Coman, a émis părerea că în privinţa alcătuirii 
repertoriului, aceasta fiind o problema de formare a gustului publicului, ar fi bine sa se 
elaboreze un repertoriu gênerai, un plan gênerai pe ţară, iar Ministerul să vegheze atent 
la alcătuirea repertoriului fiecărui teatru. 

Literatura dramatică originală, actualitatea tematică a acestei literaturi au ocupat-
cum era şi firesc, un loc însemnat în dezbaterea problemelor repertoriului. 
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Dramaturgul Aurel Baranga s-a oprit asupra acestei problème ca şi asupra relaţiilor 
dintre dramaturgi şi teatre : 

„Este o problemă din celé mai spinoase şi eu un caracter uneori dureros, pentru că, 
aşa cum ştim, aceste raporturi prezintă uneori şi aspecte chinuitoare pentru ambele parti. 

Trebuie sa ne întrebăm de ce s-a ajuns la aceste raporturi ? Cred că o bună parte 
a vinii acestor raporturi, nedorite de către ambele parti, ne revine noua scriitorilor, în 
primul rînd. Eu voi insista asupra greutăţilor pe care, implicit, le întîlnim, dar este sigur 
că peste aceste greutăti, obligatia noastră majora, a noastră a autorilor, era să dăm tea-
trului lucrări care să stîrnească interesul spectatorului. Cred că intră în domeniul tributului 
grav pe care 1-am plătit eu toţii dogmatismului faptul că n-am dat aceste opère inspirate, 
care să impresioneze publicul, să-1 emoţioneze. Dimpotrivă, părîndu-ni-se uneori — şi nu 
rareori — că tema este suficientă ca să justifice lucrarea, indiferent de realizarea artistică, 
deci dînd teatrului nostru lucrări care păcătuiau uneori grav sub aspectul interesului pe care 
se cuvenea să-1 stîrnească, din pricina faptului că prezentam de multe ori aspecte trase în 
série, n-am reuşit întotdeauna să iscăm în public acea caldă dragoste pentru piesele 
noastre". 

Pe de al'tă parte, dramaturgul Tiberiu Vornic a abordât problema calităţii drama-
turgiei originale, ocupîndu-se de principiile de măiestrie artistică, pe care autorii noştri ar 
trebui sa le aibă în seamă în crearea operelor lor, principii menite să ducă la îndepărtarea 
slăbiciunilor de care suferă multe din lucrările noastre dramatice, mai vechi şi mai noi. 
Printre acestea : schematismul şi idilismul. 

în concluziile trase la sfîrşitul Consfătuirii, tov. Paul Cornca a adus în legătură eu 
problemele repertoriului o precizare, arătînd care trebuie sa fie liniile directoare în alcu-
tuirea lui : 

„Ce dorim eu toţii ? Să obţinem o înflorire a mişcării teatrale a ţării pe baza unei 
întreceri libère a colectivelor de creaţie, promovînd în forme diverse şi specifice o artă pă-
trunsă de patosul înnoirilor, emoţionantă şi convingătoare, capabilă să răscolească sufletele, 
să le înalţe şi să le contopească într-o aceeaşi respiratie colectivă. Dar aceasta înseamnă 
în primul rînd a găsi metodele unei juste formări a repertoriului şi aie întruchipării lui sce-
nice corespunzătoare. 

în ce priveşte alcătuirea repertoriului criteriile de utilizat sînt clare. S-a vorbit despre 
ele pe larg în cursul consfătuirii. Teatrul trebuie să aibă în vedere sarcina lui socială, inte-
resele politicii de stat, nevoile locale, structura trupei şi posibilităţile bugetare. Esentialul 
este de a tine repertoriul în pas eu nevoile vremii, de a urmări prin el îndeplinirea funcţici 
éducative a teatrului, de a sluji creaţia autohtonă şi a favoriza maxima desfăşurare a poten-
ţialului actoricesc. 

E profund dăunător că uneori, din pricina lipsei de discernămînt a conducàtorilor unor 
teatre, se aduc în circulaţia teatrală lucrări de factura mediocră, eu sensuri echivoce. Munca 
investită în asemenea spectacole, ca de pildă a Teatrului Tineretului pentru montarea piesei 
„Fête rătăcite", e nerentabiiă şi păgubitoare. Cu regret îţi spui că mijloacele aflate la dis-
poziţia noastră sînt prost folosite : cu cît am fi fost în profit dacă Teatrul Tineretului nu 
s-ar fi pripit să selecţioneze din repertoriul modem apusean o piesă a cărei precaritate ar-
tistică şi limitare ideologică o face contraindicată, ci ar fi aies una din lucrările dramatur-
giei progresiste de care sîntem de multă vreme văduviti". 

După ce s-a referit pe larg la importanţa promovării dramaturgiei contemporane au-
tohtone, arătînd că în centrul politicii teatrale stă sarcina stimulării prin toate mijloacele a 
autorilor de piese originale, tov. Paul Cornea a anuntat o série de măsuri ce urmează a fi 
puse curînd în aplicare în vederea realizarii acestui scop. în continuare vorbitorul a subliniat 
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necesitatea unui repertoriu reprezentativ alcătuit din celé mai reputate valori aie dramatur-
giei clasiee şi contemporane pe scena Naţionalului din Bucureşti, împlinindu-se astfel un 
deziderat mai vechi al opiniei publiée şi ridicînd prima scenă a ţării la nivelul de exempla-
ritate de unde ea n-ar fi trebuit să coboare niciodată. 

R é g i a 

Mult dezbătuta problemă a regiei a continuât de fapt discuţiile începute în coloanele 
presei, la aceasta contribuind în însemnată măsură referatul ţinut de regizorul Dan Nasta 
în numele cenaclului tinerilor regizori. 

Aşa de pildă, regizorul Cornel Zdrehuş, de la Teatrul de Stat din Oradea, a remarcat 
că în această problemă unii sînt gâta sa acorde prioritate actorului, alţii regizorului. 

,,Părerea mea în această problemă este ca mult mai bun ar fi fost exemplul care con
sidéra relaţiile dintre regizori şi actori ca relaţii indistructibile şi neapărat necesare în munca 
de creare a unui spectacol". 

Acad. Ttidor Vianu a adus în această problemă o seamă de precizări foarte utile, 
spunînd : 

„Regia este, évident, o artă veche. îmi închipui că au existât întotdeauna regizori, dar 
afişarea lor este un fenomen relativ récent. 

Alex. Davila n-a semnat niciodată un spectacol, Paul Gusty şi Const. Nottara numai 
în partea finală a carierei lor. 

Este drept ca regia să iasă din anonimat, deoarece meritul ei trebuie recunoscut şi 
récompensât. 

Nu este însă justă o altă atitudine a regiei actuale — în multe parti aie lumii ;— şi 
anume credinţa că operele dramatice sînt făcute pentru regizori şi nu regizorii pentru ope-
rele dramatice. 

Vreau să spun că unii regizori manifesta o ostentatie, încarca spectacolul prin décor, 
vînează efectul de surpriză, se comporta adică într-un fel pe care nu putem să nu-1 deza-
probăm. 

Regizorul este un artist din categoria interpreţilor şi lucrarea lui trebuie sa se men-
ţină într-un cadru précis pe care se cuvine să nu-1 depăşească. 

După cum n-am putea ierta unui violonist care ar adăuga partiturii variaţiunile lui 
personale, tôt astfel, nu pot aproba pe regizorii care intervin în chip prea insistent în spec
tacol. 

Arta regizorului trebuie să fie pătrunzătoare, dar trebuie să rămînă modestă. 
Regizorul trebuie să transforme un text dramatic într-un spectacol scenic şi, în acest 

scop, adîneirea literară a textului şi lucrul eu actorii aleşi să-1 interpreteze trebuie să ră-
mînă principala lui preocupare. 

Nu pot fi deci alături de regizorii care acoperă drama prin décor, sau care-şi închipuie 
că drama este simplul pretext al unui spectacol. 

Mai noua, în sensul că se pune astăzi din nou, este problema metodelor regiei. 
De cîtăva vreme, şi într-un mod foarte îmbunătăţit, o série de tineri actori şi decora-

tori au manifestât tendinţa îmbucurătoare a îndepărtării de naturalismul plat, convenţional 
şi banal, optînd pentru stilhare şi pentru simbol. 

Aceste încercări sînt eu atît mai vrednice de a obţine adeziunea noastră, cînd ele se 
produc în direcţia esenţializării prin stilizare şi a extinderii semnificaţiei prin simbol. 

Mie mi se pare însă că regizorii şi decoratorii care utilizează astăzi stilizarea şi sim-
bolul nu dau o întrebuinţare bună acestor metode artistice. 

A stiliza înseamnă a simplifica un aspect al realităţii, îndepărtînd tôt ceea ce este în 
el accidentai sau neesenţial, pentru a pune într-o lumină mai vie esenţa acelui aspect. 
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Tôt astfel, simbolul artistic reprezintă produsul încercarii de a extinde şi de a adînci 
•semnificatia unui lucru real. 

Deci, stilizarea şi simbolul nu pierd, nici nu trebuie să piardă legătura eu realitatea. 
Aceste metode nu fac decît să esenţializeze şi să îmbogăţească semnificatia unui aspect real. 

împotriva primejdiei unei astfel de degenerări, am vrut sa previn pe unii din regi-
zoriï şi decoratorii noştri, atunci cînd mi-am permis a critica unele din operele lor". 

Regizorul Ion Olteanu s-a oprit asupra unor aspecte privind activitatea în génère a 
unor regizori, asupra stilului lor de lucru şi deficientelor ce decurg dintr-o lipsă riguroasă 
•de organizare a muncii. 

Gheorghe Leahu a căutat să aducă un răspuns disputei privind prioritatea regizorului 
sau actorului în spectacol, punînd accentul asupra importanţei colectivului în realizarea spec-
tacolului. 

Directorul Teatrului National din Bucureşti, Ion Marin Sadoveanu a salutat referatul 
tinerilor regizori considerîndu-1 un eveniment important în viata noastră teatrală : 

„Ceea ce m-a satisfăcut în mod deosebit în referatul tinerilor regizori, a fost structura 
clară, plină, aproape ştiinţifică. O pasiune de vechi jurist şi logician m-a făcut sa fiu încîntat 
•de aceasta constructie care era asemenea unui tablou sinoptic, în care lucrurile erau călăuzite 
de formule, eu subtitluri, eu diviziuni, în care planul superior era ocupat de cutare carac-
teristică şi planul inferior de cutare caracteristică. 

Deci, subliniind de la început încă aceste daruri aie referatului, pentru care felicit 
călduros pe alcătuitorii lui, cred că toate problemele pe care le cuprindea acest référât, pri-
vesc îndeosebi teatrul pe care am cinstea să-1 conduc, pe numele lui, Teatrul National din 
Bucureşti. Toate problemele organizatorice, tehnice, de perspectivă, de repertoriu, culturale, 
toate sînt acolo şi toate sînt şi în sarcina şi în alcătuirea programului de activitate al acestui 
teatru. Fie-mi îngăduit sa opresc în mersul lui dintre trecut şi viitor acest mare teatru, 
această importantă instituţie de cultură teatrală eu vechi tradiţii din tara noastră, care 
•este Teatrul ,,I. L. Caragiale" şi să-1 confrunt eu cîteva idei esenţiale din acest référât. 

Mă gîndesc întîi la problema pe care eu multă claritate şi multă impetuozitate o punea 
referatul şi anume la necesitatea unui colectiv şi la necesitatea unui spirit rector al acestui 
colectiv, al unui regizor care să se identifiée eu acest colectiv, care să aibă toată încrederea, 
să aibă încrederea aproape fanatică a acestui colectiv şi care în forma aceasta să constru-
iască lucruri admirabile. 

Acest detaşament de luptă artistică, fanatizat cum spuneam adineauri. de prezenta 
unui mare regizor — formula în care cred eu fermitate — a existât pretutindeni acolo unde 
au existât mari înfăptuiri de teatru : a existât la Antoine, a existât desigur la Reinhardt, a 

-existât la Copeau şi a existât mai aies la Stanislavski. 
Acest detaşament fanatizat de luptă artistică este revendicat şi afirmat de référât ca 

formula cea mai eficace pentru realizări deosebite şi pentru un progrès în viaţa teatrală. 
Teatrul National a fost şi trebuie sa fie neapărat rezultanta mişcării teatrale din 

tara, ca spirit, ca disciplina, ca repertoriu, ca stil. Cîteva zile la rînd am obosit scriind la 
articole, dînd interviuri şi repetînd permanent acelaşi cuvînt : stil, stil al Teatrului Natio
nal. Deci stilul Teatrului National trebuie sa fie şi este o notiune complexă rezultată din 
datele lui istorice şi care totuşi nu se poate suprapune şi nu s-a suprapus niciodată exact, 
n-a acoperit complet formula pe care ne-o oferă regizorii cei tineri şi eu care adineauri 
spuneam ca sîntem de acord. 

Această formula a existât cîndva inclusă în viata Teatrului National, dar cum spu
neam, ea n-a acoperit totul şi formula aceasta cea mai apropiată de noi în timp — mă gîn
desc şi o ştiţi şi dvs. toţi — a fost formula lui Paul Gusty. 

Paul Gusty, la un moment dat, a fost la Teatrul National din Bucureşti regizorul 
.acesta pe care îl visează cenaclul tinerilor regizori şi pe care îl dorim şi noi. Totuşi, Tea-

9 

www.cimec.ro



trul National din Bucureşti n-a fost numai atît ; Teatrul National din Bucureşti, de acolo» 
de unde el vine, a fost o înşiruire de eforturi şi un permanent depozit de înaintări şi de 
creaţii, de obişnuinţe şi de tradiţii, transmise de la o generaţie la cealaltă în continuare, 
în care, la un moment dat, într-o eroică epocă profesională, Paul Gusty a reuşit să pola-
rizeze încrederea trupei Teatrului Naţional. El însă nu' era singur : pe lîngă el, care nu era 
exclusiv, mai lucrau la Teatrul National şi alţi regizori eu acelaşi succès". 

Tôt în problema regiei şi a raportului tinerilor regizori dramaturgul Aurel Barangar 
a arătat următoarele : 

„Trebuie să spun de la început că acest mod de manifestare, independent de u n 
anumit ton gongoric de exprimare, pe mine m-a satisfăcut. Majoritatea ideilor sînt demne 
de a fi luate în studiu. Am totuşi — şi ar fi firesc să fie astfel — cîteva rezerve. Va amin-
titi eu ce plasticitate vorbeau tinerii regizori de faptul că unii regizori neexperimentaţi abu-
zează de acest material de viată care este actorul. Dar nu înţeleg de ce regizorii tineri care 
vorbesc eu atîta grijă de materialul uman care este actorul, îşi îngăduie să vorbească atît 
de nedrept de „balastul" din teatru. Mărturisesc că termenul „balast" reuşeşte să-mi dea o-
stare fiziologică neplăcută. Eu cred ca trebuie să ne apropiem de această problemă ci* 
mîini de frate, şi să nu facem concedieri decît dupa ce ne-am convins că nu exista real-
mente posibilităţi artistice, numai după ce am văzut că în rîndurile lor nu exista oameni 
care ar fi în stare sa izbuteascà reale creatii de artă. 

Mi s-a parut, de asemenea, că se strecoară în concepţia tinerilor regizori, în ceea 
ce priveşte regia, o anumită mentalitate îngustă, de castă. 

Au fost învinuiti directorii de teatru că pun în scenă. Aceasta îmi aduce aminte de 
o scenă dintr-un film vechi sovietic ,,Circul". Acolo toată lumea striga că o femeie a avut 
un copil eu un negru. Şi aceasta pînă ce s-a găsit cineva de la galerie care să spună : „El 
şi ?" într-adevăr — ei şi ? Se face atîta gălăgie în jurul faptului că directorii pun în scena. 
Nu s-a găsit încă nimeni care să spună şi aici : ,,ei şi ?" 

Vreau să aduc la cunoştinţă că marii regizori ai lumii n-au avut titluri universitare, 
după cum nici marii poeti n-au absolvit întotdeauna cursurile şcolii de literatură". 

Regizoarea Marietta Sadova a ţinut să precizeze printre altele poziţia sa în legătura 
eu problema stilului Teatrului National : 

,,Dati-mi voie sa va spun că mult vînturata idée, în care crede şi directorul Teatru
lui National, dar eu nu cred, a acelei personalităţi eu bagheta magică nu este o soluţie 
pentru noi. Desigur că se poate întîmpla ca o mare personalitate care are ceva de spus sa 
adune cîţiva actori în jurul ei şi să vină sa adauge în mişcarea artistică a unui teatru noi 
aspecte, noi moduri de exprimare a textului dramatic, care sînt împrospătate din punctul de-
vedere al montării, al jocului etc., deci, este aici vorba de o noua formula de teatru. 

Dar, Teatrul National nu merge pe formule la modă — şi bănuiesc că cei ce actio-
nează în Teatrul National, cei patru regizori, au atîta maturitate artistică, încît să-şi spună 
că ei trebuie să-şi subordoneze personalitatea lor, sau sa fie creatori de nou în măsura 
în care nu fac modă de sezon, pentru că asemenea lucruri nu sînt îngăduite cînd deserveşti 
o instituée care şi-a sărbătorit un centenar de activitate, care şi-a format o tradiţie şi la 
care tradiţie noi trebuie să adăugăm experienţa, pasiunea şi spiritul nou al timpurilor noastre. 

Şi atunci este cazul să ne întrebăm : dar ce trebuie să adăugăm noi ? Care este spi
ritul nou al timpurilor noastre ? Eu cred că acest spirit nou — dacă noi vrem să-i răs-
pundem — poate fi găsit în concepţiile noastre despre fiecare piesă, în filonul nu numai al 
lucrurilor cunoscute, ci din ceea ce ele iradiază, privite eu ochii noştri şi eu experienţa 
noastră de astăzi. Eu, astăzi cînd citesc un text de Shakespeare, de Molière, de Caragiale 
sau de un mare autor contemporan, prin faptul că mi s-au deschis ochii şi am înţeles că. 
sînt un actor nou de teatru, însemnează că nu sînt ceva rupt de restul lumii. Eu am fost. 
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actor şi ştiu că trebuia să simt lucrurile pe care le spun, dar nu ştiam exact care este mi-
siunea noastră de artişti. Ei bine, în momentul în care înţelegerea mea este alta, în mo-
mentul în care ştiu că de la mine se aşteaptă nu numai realizarea mea, dar înţelegerea si 
bucuria ţării întregi, trebuie sa privesc altfel un text, să rezolv altfel o problema de régie, 
să rezolv altfel o problemă de actorie. Pe mine nu m-ar mulţumi dacă ar trebui să repet 
azi pe aceleaşi date ca acum 10 ani. Problemele mêle sînt astăzi altele, modul meu de a 
influenţa spectatorii este astăzi altul, fiindcă ştiu că răspunderea mea, ca actor sau ca re-
gizor, este alta. Şi de pe această poziţie, părerea mea este ca nu o singură personalitater 

fie ea regizor sau director, ci suflul întregului colectiv, suflul tuturor actorilor, nevoia tu-
turor de a deservi o instituée, trebuie sa fie legea noastră. Eu sînt un nou venit în Teatrul 
National dar ţin să spun că pînă la proba contrarie, aici este o marc bătălie de dat : bătă-
lia împotriva scepticismului, bătălia împotriva iubirii de sine, mai multă demnitate, un ait 
fel de comportare a oamenilor — o ştim de la munca de repetiţie — să nu mai domneascâ 
acel spirit dezordonat, dezorganizat. Din aceste mici lucruri, care apar neînsemnate, se 
poate scoate mult, dacă directorii de scenă şi tinerii regizori sînt pătrunşi de adevărul lor". 

în cuvîntul său de închidere, tov. Paul Cornea s-a oprit asupra activităţii cenaclului 
tinerilor regizori, arătînd importanţa pe care aceasta o are în viaţa noastră teatrală prin 
suflul înnoitor, prin stimulentul pe care-1 aduce, prin spectacolele de înaltă ţinuta artistică 
pe care tinerii regizori, membri ai acestui cenaclu, le-au realizat. 

în acelaşi timp, tov. Paul Cornea a schiţat un întreg program de activitate pe care 
Direcţia Teatrelor îşi propune să-1 înfăptuiască. Este vorba în primul rînd de sprijinirea 
iniţiativei, a încercărilor creatoare menite sa imprime mişcării noastre teatrale un ritrn 
încă mai viu, un aspect şi mai variât. Problema ajutorului destinât teatrelor din regiuni 
va face obiectul unor preocupări spéciale, preconizîndu-se urmărirea activităţii acestora de 
către maiştri ai scenei noastre. Dezbaterile asupra regiei dovedindu-se fructuoase, crea
toare, ele vor fi continute. Studiourile din Bucureşti, Cluj, precum şi celelalte care se vor 
mfiinţa, vor fi urmărite îndeaproape. Un eveniment de o mare importanţă îl va constitua 
fără îndoiala concursul tineretului ce se va organiza în acest an, precum şi decada din anul 
viitor care vor însemna prilejul de verificare şi constatare a progreselor realizate. în sfîrşit, 
problema organizării de deplasări aie teatrelor din Bucureşti în diferite regiuni aie ţării 
va fi privită eu deosebit interes şi se vor căuta soluţii pentru aducerea la îndeplinire a 
acestui proiect. 

Critica dramatică 

Problema criticii dramatice a fost de asemenea abordatâ de o série de vorbitori care 
au adus, la rîndul lor, critici precum şi sugestii atît la adresa cronicilor din presa cotidiană„ 
cît şi din revista de specialitate „Teatrul". 

Directoarea Teatrului Muncitoresc C.F.R. Giuleşti, Elena Deleann, şi-a exprimat satis-
facţia pentru contributia pe care revista „Teatrul" o aduce la viaţa noastră scenică. în 
acelaşi timp, a ţinut să-şi exprime dezaprobarea fată de unele cronici, dînd drept exemplu 
o cronică publicată în ziarul „Romînia libéra" : „Va asigur ca cronici ca acelea din „Ro-
mînia libéra" ne fac uneori să ne îndîrjim şi să nu recunoaştem unele greşeli. Aş ruga re-
dacţia ziarului „Romînia libéra" să-i spună tov. cronicar principal că regizorii şi actorii 
sînt capabili să primească critica dar făcută pe un ton mai académie". 

Pe de altă parte, dramaturgul Aurel Baranga subliniază ca pe o scădere a criticii 
noastre dramatice faptul că nu întotdeauna a semnalat la timp unele deficienţe şi greşeli 
aie dramaturgilor noştri : 
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„Critica teatrală nu ne-a semnalat de la început eu suficientă insistenţă şi eu sufi-
<ientă exigenţă deficienţele noastre, ci a păstrat o îngăduinţă care ne-a absolvit în ochii 
noştri de propriile noastre greşeli. 

Acest lucru s-a răsfrînt şi în faptul că unii directori de teatru, uneori împotriva pă-
rerii colectivului artistic care arăta că o anumită piesă nu are succès şi că nici critica n-o 
apreciază, au ajuns totuşi la concluzia că piesa trebuie totuşi reprezentată împotriva slăbi-
•ciunilor notorii numai fiindcă tema prezintă interes. Asemenea lucrări, ştim, n-au servit 
în mod strălucit cauza dramaturgiei noastre. Totuşi am impresia că actualmente se dese-
nează o altă tendinţă şi că se sare dincolo de cal aruncîndu-se un oprobiu gênerai asupra 
întregii noastre literaturi. Acest mod de a critica nici nu este sănătos. Noi avem totuşi ne-
voie de o dramaturgie actuală, puternică, combativă, oglindind timpul nostru eu frămîntă-
rile şi întrebările lui, timp măreţ şi unie cum n-a mai cunoscut istoria". 

Horia Deleanu, redactorul-şef al revistei „Teatrul", a expus principiile călăuzitoare 
■ce stau la baza activităţii revistei, cercetînd modul în care s-au realizat pînă acum ; el s-a 
oprit mai îndelung asupra problemei criticii dramatice, una din preocupările de seamă aie 
publicaţiei : 

„în afară de consemnarea critică a spectacolelor, am căutat sa ne ocupăm şi de cri
tica literaturii dramatice, şi, oricît ar părea de curios la prima lectură, şi de critica... cri
ticii. De mai multe ori s-a arătat că, critica nu atacă problemele esenţiale aie teatrului şi 
că se mulţumeşte să caute factorilor spectacolului numai nod în papură. Pentru a spulbera 
prejudecata infailibilităţii sentinţelor critice. am folosit efecte de lumină, de „clar-obscur", 
de confruntare a diverselor opinii, încercînd să apreciem şi activitatea cronicii dramatice 
alături de celelalte momente aie spectacolului şi consemnării lui. 

Din punct de vedere al criticii care a apărut în paginile revistei noastre, am încercat 
să nu facem cronica la zi obişnuită a fiecărui spectacol, ci să încercăm o cronică de pro
blème, care să-şi justifiée existenţa, eu toată întîrzierea apariţiei ei. 

Vreau să mă opresc pe scurt şi la problema mai spinoasă a receptivităţii criticii. 
Atîta vreme cît n-a existât o revistă de specialitate, eu apariţie regulată, o série de spec-
tacole au rămas, prin forţa împrejurărilor, în afara discuţiei. Mi se pare că situaţia aceasta 
nu era prea bună ; unii actori şi regizori o preferau însă. Şi aceasta din pricină că nu se 
prea împacă eu critica. Un lucru foarte semnificativ : actorii şi regizorii cei mai înzestraţi, 
eu o solidă suprafaţă artistică, nu se prea supără pe critică, ba mai mult, sînt dispuşi să 
•discute observaţiile făcute. Cei eu o zestre artistică mai mică compensează această insufi-
cienţă eu o mare irascibilitate, care duce la rechizitorii aspre împotriva celor ce se încu-
metă să-i critice. 

Noi făgăduim să nu ne lăsăm intimidaţi nici de sensibilitatea exagerată a unora, 
nici de lipsa de talent a altora. Fără îndoială că această „severitate*4 angajează din partea 
criticii dramatice cea mai mare competenţă, obiectivitate, o ferma principialitate. în aceste 
•condiţii, alături de oamenii de teatru — actori, regizori, pictori scenografi — exigenţi faţă 
de arta lor, îndrăgostiţi de ea, se poate ajunge, în acord eu critica principială, la un climat 
de discuţii creatoare în jurul spectacolelor, care să favorizeze dezvoltarea în ansamblu a 
teatrului la noi". 

în aceasta problemă, a mai luat cuvîntul Valentin Silvestru, care a spus : „S-a vorbit 
In rapoarte despre critică. Orice s-ar spune, aici exista manifestări mai bogate decît în 
trecut. Mă simt, de aceea, obligat sa semnalez că realitatea contrazice celé spuse de tov. 
Florea, de tov. Dan Nasta. în ultimii doi ani s-a publicat în „Contemporanul" şi în alte 
organe de presă, eu regularitate, cronica dramatică. Au apărut critici noi şi au început din 
TIOU să série cronicarii vîrstnici. Ei au o existenţă reală care nu poate fi contestată. Unii au 
publicat cărţi, studii ; cum de nu se observa toate acestea ? Cum de se stăruie în afirmaţia 
absurdă că, de fapt, noi n-avem o critică dramatică ? 
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Exista artişti buni şi artişti mai puţin buni, dar în mintea unor tovarăşi exista nu-
mai critici care nu sînt buni. La ce epocă se refera tov. Dan Nasta şi la ce epocă se refera 
tov. Florea, cînd afirmă celé ce afirmă despre critici ? La ultima stagiune sau la ultimul 
deceniu ? 

Cînd se vorbeşte despre artişti şi spectacole, se fixează întotdeauna epoca, numai 
consideraţiile asupra criticii sînt atemporale. 

în sfîrşit, fiecare teatru, şi fiecare artist, este discutât pe numele său ; numai despre 
critici se vorbeşte la grămadă, ei trebuie — cum s-ar spune — să rămînă într-un fel de 
figuraţie amorfă. 

Exista genuri şi specii în artă şi sîntem invitaţi să le discernem eu atenţie, dar cînd 
se vorbeşte despre critică, un tovarăş care s-a supărat pe o notiţă din ziarul „Flamura 
Prahovei", ca şi atunci cind nu-i convine un studiu din revista „Teatrul", face o generali-
zare minimalizatoare asupra criticii romîneşti. 

Exista contradicţii în critică, spun unii tovarăşi. Uneori, părerile sînt contradictorii. 
Dar de ce doi regizori, doi actori, doi scenografi au dreptul să aibă viziuni diferite asupra. 
aceleiaşi piese, iar doi critici sînt obligaţi să aibă exact aceleaşi păreri asupra unui spec-
tacol ? Oare ar fi mai bine să batem aceleaşi formule la şapirograf şi apoi sa le împărţim 
tuturor celor interesaţi ? Nu vreau să cobor discuţia la acest nivel. Dar problema a pus-o 
tov. Florea în referatul său şi pe mine m-a supărat rău în sensul că nu înţeleg cum se face 
că criticii, pe lîngă faptul că au atîtea déficiente, nici nu prea exista de fapt. Putem să ne 
referim la această problemă obiectiv, concret, dar dacă vorbim în abstract, global, atunci 
ni se pare că lucrul e jignitor pentru toţi criticii laolaltă şi pentru fiecare în parte. Cei 
cîţiva cîţi am vorbit despre lucrul acesta, credem că ar fi bine să se constituie la Uniunea 
Ziariştilor un cerc al cronicarilor dramatici, care să prilejuiască dezbateri — împreună eu 
artiştii — asupra cronicilor apărute. Ni se pare că în felul acesta vom putea ajuta mai bine 
dezvoltarea teatrelor şi vom fi la rîndu-ne ajutaţi concret în munca noastrău. 

Lămuriri necesare 

Tov. Paul Cornea s-a oprit în expunerea sa asupra intervenţiei regizorului Rappaport, 
căutînd să arate foarte précis erorile pe care le săvîrşeşte, dezorientarea proprie pe care o> 
reflectă intervenţia regizorului şi directorului Teatrului de Stat din Arad : 

„Trebuie să mă ocup de această intervenţie la discuţii fiindcă ea a fost semnifica-
tivă şi a cuprins, după părerea mea, multe erori care trebuie puse la punct. 

Tov. Rappaport întreabă eu o candoare nebănuită : de ce nu se spune cine a afirmat 
ca autorii dintre celé două războaie sa nu se joace, cine a avut manifestări dogmatice îr» 
teatru ? Crede tov. Rappaport că e important să deschidem acest procès ? Şi dacă 1-arr» 
deschide, este aşa de sigur că d-sa ar putea ridica piatra ? Nu e mai folositor sa vederr* 
căile pentru a înlătura lipsurile care, într-o măsură mai mica sau mai mare, în timpul unei 
anumite perioade istorice, ne-au caracterizat pe toţi, chiar şi pe principialul director al 
Teatrului din Arad ? Tovarăşul Rappaport a lansat un apel patetic de a spune adevăruL 
D-sa ne-a dat chiar un exemplu. A déclarât că n-a realizat nimic de seamă în ultimii doi 
ani. îi mulţumim pentru sinceritate. Dar, cine ascunde adevărul şi împotriva cui s-a ridicat.*" 

Unde mă deosebesc însă radical de el, şi unde socotesc că în adevăr a aruncat 
vorbe imprudente, este în problema dramaturgiei autohtone. A afirmat că după 12 ani 
lipsesc piese bune, că în lucrările dramatice nu se simte emoţia scriitorilor. A pus chiar o* 
întrebare patetică : de ce nu scrieţi din suflet, tovarăşi scriitori ? 

Sébastian — ne-a azvîrlit spiritual tovarăşul Rappaport — a créât fără casă la 
Sinaia şi fără tovarăşa Bărbuţă. Să avem iertare ! L-am cunoscut pe Sébastian în ultimii 
săi ani, la o vîrstă cînd impresiile despre oameni se întipăresc adîne în suflet şi pot povesti 
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Tnulte despre penibilele clipe pe care le-a trait, ultragiat în onoarea lui de om şi de scriitor, 
chinuit de lipsuri materiale. pînă la obligaţia de a-şi căuta îndeletniciri care nu-i ofereau 
tihna reflecţiunii şi siguranţa agoniselii. 

Dacă Sébastian ar fi trait, i-am fi oferit acele condiţii demne de creaţie pentru care 
au luptat în timpurile vechi atîţia scriitori şi oameni de artă talentaţi, dar oropsiţi de ve-
<hea rînduială. 

Tovarăşul Rappaport crede că azi nu se scrie bine, pentru că mînuitorii condeiului 
i\u mai sînt nişte proletari intelectuali famelici şi dispreţuiţi ? Şi înainte de toate, azi nu se 
scrie bine sau nu se scrie din suflet ? 

Are cine să apere literatura noastră ca să nu fie nevoie să-i pledez eu cauza. Au 
votât pentru ea cititorii din ţară şi din străinătate. Cît priveşte sinceritatea scriitorilor, pe 
<are domnia-sa o suspectează, aceasta mi se pare cea mai regretabilă eroare. 

în legătură eu calitatea unora sau a altora dintre piesele noastre, putem avea păreri 
împărţite, eu dramaturgii ne hîrjonim adesea, lor li se pare mai mult, nouă cîteodată mai 
puţin. Sînt inerentele deosebiri de aprecieri în care numai scurgerea vremii va cumpăni 
dreptatea. Dar, despre profunzimea sentimentului din care s-au zămislit operele lor, n-avem 
dreptul sa ne îndoim. 

Mihail Davidoglu în Cetatea de foc sau Aurel Baranga în Arcul de triamf, Horia 
Lovinescu în Citadela sfărîmată, Ana Novae în Preludiu sau Mirodan în Ziariţtii, L. De-
metrius în Trci gcneraţii sau Camil Petrescu în Bâlcescu n-au scris oare sub imperiul unei 
emoţii reale ? 

Mai départe domnia-sa ne întreabă de ce nu impunem regizorilor să pièce în provin
c e şi de ce nu ducem muncă de lămurire eu actorii să pièce în teatrele din regiune ? De 
impus, să ne iertaţi, unor oameni civilizaţi, care nu sînt duşmanii regimului, nu le impunem 
xiiciodată. 

Cît priveşte munca de lămurire, ce să-i spun tovarăşului Rappaport ? E o sugestie 
si o reţin. Domnia-sa pune întrebarea dacă mişcarea teatrală a mers înainte sau nu în ulti-
mul an şi pare a răspunde negativ, cel puţin judecînd dupa felul catastrofic în care judecă 
.situaţia de la CIuj şi Petroşani. Cred că la Cluj un anumit impas a fost învins şi ultimul 
an teatral marchează o creştere. Despre Petroşani, datele aduse de tov. Petrovici poate 
vor fi avut darul să rectifiée opinia regizorului de la Arad. 

Ştim eu toţii că teatrul pe care îl conduce tov. Rappaport a suferit acum cîtva timp 
o mare nenorocire care ne-a afectat profund pe toţi. M-aş fi aşteptat ca să răzbată în cu-
vîntarea domniei-sale ceva din gravitatea lucrului, o tresărire de emoţie îndurerată dar nu 
lipsită de încredere în viitor, care ar fi găsit imediat o consonanţă eu bătaia inimii noastre. 

îl rugăm să transmita în numele nostru al tuturora, sentimentul de solidaritate faţă 
•de colectivul din Arad, greu încercat, şi nădejdea noastră că nu se va abandona ceea ce eu 
trudă s-a făcut acolo. îl mai rugăm să creadă că n-am urmărit, în celé de mai sus, decît 
să pun la punct afirmaţii false şi ca nu tind la nimic mai mult decît să îl invit să mediteze 
singur, fiindcă un om ca domnia-sa va avea puterea să recunoascâ singur pînă la urmă unde 
a greşit". 

Problème de organhjare 

în ce priveşte problemele organizatorico-administrative, preocuparea participanţilor 
la discuţii a fost foarte variată, îmbrăţişînd aspectele de importanţă generală şi specială. 
<Jeea ce a dominât însă acest capitol, a fost măsura de descentralizare, menită să aducă pe 
lîngă o mai mare autonomie a teatrelor, o trecere a lor sub tutela administrativă a sfatu-
rilor populare care vor putea să le acorde un sprijin mai direct, mai grabnic şi mai eficient. 
în această privinţă intervenţia tov. Valentin Silvestru a adus o precizare utilă : 
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„S-a înfăptuit o descentralizare. Mulţi au salutat această descentralizare. Poate câ 
Ministerul trebuia să exercite tutelă asupra teatrelor din ţară, dar teatrul trebuia des-
centralizat. S-a înlăturat această deficienţă, dar s-au ivit altele. S-a trecut tutela sfaturi-
lor populare. Unii tovarăşi din aceste sfaturi populare nu corespund, dar aceasta nu în-
seamnă că toate sfaturile populare nu corespund. Se poate ca tovarăşii de la Arad să fie 
corespunzători, dar exista la Piteşti un tovarăş care nu este îndrăgostit de teatrul din lo-
calitatea sa, şi aşa mai départe. Dacă un director de teatru nu e corespunzător, el poate 
fi înlocuit, dar ce reprezintă fenomenul acesta al descentralizării ? Dacă va fi înţeles 
numai ca o descentralizare administrativa, atunci desigur e prea puţin. După cite am 
priceput, şi am discutât şi eu alţi tovarăşi, mi se pare că, a înlocui tutela măruntă a mi-
nisterului eu o tutelă şi mai mărunta a cutărui sau cutărui sfat popular, nu soluţionează 
problema. în orice caz, tovarăşii sînt invitaţi să nu mai aştepte ca ministerul să gîndeasca 
pentru toate teatrele, pentru toţi artiştii, ci, fiecare tovarăş, în măsura răspunderii lui, 
să se gîndeasca la destinele instituţiei sale". 

Baza materială a teatrelor a fost o problema în privinţa căreia s-au cerut de către 
mulţi participanţi, lămuriri şi precizări. Tov. Paul Cornea le-a răspuns, spunînd între 
altele : 

„în această privinţă, poziţia noastră este clară. Ultima plenară a Comitetului Cen
tral al Partidului, care trasează în faţa poporului un întreg program de luptă pentru 
bunul trai al maselor, ne obligă la o cotitură radicală în munca noastră. 

Este évident că arta trebuie să guverneze contabilitatea, dar este iarăşi évident, mi 
se parc mie, că nu putem împinge mişcarea artistică la cheltueli exorbitante fără nece-
sitate. Exista o tendinţă care a fost semnalată, a directorilor noştri de teatru, de a alergn 
mereu după subvenţii, este apoi tendinţa constantă, birocratică, de umflare a aparatului, 
chiar a aparatului administrativ. 

Exista posibilitatea pentru toate colectivele noastre să-şi lărgească raza de acţiune, 
cuprinzînd un număr mai larg de spectatori în cadrul teatrelor noastre, să-şi gospodâ-
rească într-un mod mai chibzuit, resursele. 

Noi nu ne amestecam în calcularea devizelor. Noi dăm teatrului un buget, iar 
teatrul îşi împarte acest buget pe spectacole după cum crede de cuviinţă. Dar vom ur
mari, şi sîntem obligaţi s-o facem, în faţa protestului opiniei publice şi în faţa cerin-
ţelor tôt mai categorice din partea tuturor oamenilor de teatru, ne vom interesa, vom 
urmări, vom contrôla şi vom lua măsuri împotriva acelora, care sub pretextul că îşi aplică 
bugetul şi îşi realizează planul de première, cheltuiesc totuşi exagérât pentru un anumit 
spectacol. Vom căuta sa vedem de ce nu dau banii cuveniţi statului la economii, de ce 
Jin banii realizaţi nu-şi pun problema îmbunătăţirii condiţiilor materiale aie salariaţilor 
din teatrul respectiv ? 

Consiliul de Miniştri a luat o hotărîre extrem de interesantă despre care tova-
răşii noştri n-au vorbit — poate că n-au cunoscut-o : este vorba de cointeresarea mate-
rială a colectivului la realizarea de venituri suplimentare. Pentru acele teatre care reuşesc 
să-şi depăşească planul de venituri se acordă un surplus, pe care directorul, eu spriji-
nul sindicatului, îl împarte între membrii colectivului sub forma de prime". 

Tovarăşul Ion Pas, prim-locţiitor al ministrului Culturii, a făcut în încheiere o trecere 
în revistă a lucrărilor Consfătuirii, arătînd : 

,,Cred că obiectivele pe care ni le-am propus, întîlnindu-ne aici — bilanţul în-
făptuirilor dobîndite pe parcursul unui an şi mai bine cît a trecut de la cea din urmă 
consfătuire, analizarea cauzelor care au făcut ca acestea să nu fie întru totul pe măsura 
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dorinţelor ce ne însufleţesc pe noi şi de asemenea pe măsura posibilităţilor pe care statut 
democrat-popular ni le pune la dispoziţie. — mi se pare că aceste obiective au fost atinse. 

Participarea masivă şi activa a conducătorilor de instituţii, a fruntaşilor scenelor 
noastre — interpreţi, directori de scenă, scenografi, scriitori şi critici, precum şi a re-
prezentanţilor sfaturilor populare, răspunzătoare de problemele artistice — a invederat 
rolul însemnat pe care teatrele îl au în viaţa nouă a poporului nostru, contribuţia pe care 
ele sînt chemate s-o aducă în tôt mai impetuoasa desfăşurare a revoluţiei culturale din 
tara noastră". 

După ce a subliniat însemnătatea rapoartelor prezentate şi a discuţiilor rodnice 
ce s-au purtat pe marginea lor, tovarăşul Ion Pas s-a oprit asupra unor alte problème 
şi a spus : 

„Nu s-a subliniat în cadrul consfătuirii noastre semnificaţia excepţională a Hotă-
rîrilor Plenarei din 27—29 decembrie a C.C. al P.M.R. Inspirate din grija ridicării n i -
velului de viaţă materială, a clasei muncitoare, concretizînd încă o data legătura strînsâ 
dintre partid şi mase, aceste Hotărîri trasează sarcini şi felului nostru de munca în dome-
niul culturii. Lichidarea centrajismului excesiv, evitarea risipei în montări, încadrarea 
problemelor economice aie instituţiilor de artă în problema general-economica a statului 
nostru, iată contribuţia pe care sîntem datori s-o aducem la îndeplinirea eu succès a Hotă-
rîrilor Plenarei. 

Consfătuirea noastră a fost, prin înseşi problemele multiple pe care le-a ridicat, 
necesara. Atari schimburi de vederi şi păreri sînt trebuitoare şi folositoare. Discuţiile 
au fost duse în acel spirit care oferă premisele îmbunătăţirii muncii noastre, în spiritul 
răspunderii faţă de sarcinile ce ne revin ca oameni care servim cultura şi, prin ea, po-
porul nostru, patria noastră, pacea, prietenia, colaborarea între popoare. îmbunătăţin-
du-ne munca noastră, vom obţine şi mai mari rezultate, vom avea sentimentul că ne vom 
îndeplini datoria, că îndreptăţim astfel dragostea şi încrederea ce ne sînt arătate de către 
partid, de către guvern, de càtre popor". 

* 

Consfatuirea oamenilor de teatru, acest eveniment de seamă în viaţa slujitorilor 
scenei romîneşti, a îndreptăţit în gênerai aşteptările. Contribuţia colectivă la rezolva-
rea problemelor de prim ordin aie teatrului nostru a fost o dovadă a devotamentului. 
faţă de ţelul permanent şi neclintit al tuturor : promovarea ferma a realismului socia-
list în teatru, dorinţa arzătoare de a ridica cît mai sus măiestria artistică. 

în acelaşi timp, din dezbateri a reieşit eu toată claritatea că funcţia social-edu-
cativă a teatrului şi, direct legată de ea, problema repertoriului just orientât, precum şi 
aceea a regiei — înlăuntrul căreia spiritul creator, puternic stimulât de această consfă-
tuire, este chemat să dea noi creaţii valoroase — stau la baza vieţii noastre teatrale r 

asupra lor trebuind sa se concentreze toată atenţia şi grija. 
Sporirea autonomiei teatrelor prin măsura trecerii lor sub tutela sfaturilor popu

lare este în acelaşi timp o sarcină de cinste, dar şi de mare răspundere pentru cei ce poartâ 
grija călăuzirii activităţii colectivelor teatrale şi deschide posibilităţi nesfîrşite celor ce 
vor să muncească eu rîvnă şi devotament în slujba artei noastre scenice. 
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